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WRZ.0012.5.6.2024 

Protokół nr 6/24 z posiedzenia  

Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej  

Rady Powiatu Wodzisławskiego w dniu 20 listopada 2024 roku 

W dniu 20 listopada 2024 roku o godzinie 15:00 w Zakładzie Aktywności Zawodowej-

Zakładzie Usług Pralniczych w Wodzisławiu Śląskim, przy ulicy Wałowej 30.  

Proponowany porządek obrad: 

1. Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie prawomocności obrad. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Wydanie opinii do projektu uchwały Rady Powiatu Wodzisławskiego w sprawie podziału 

środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych na realizację zadań 

z zakresu rehabilitacji zawodowej i społecznej osób niepełnosprawnych. 

4. Przedstawienie oraz wydanie opinii do projektu budżetu Powiatu Wodzisławskiego na 

2025 rok. 

5. Przedstawienie oraz wydanie opinii do Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2025-

2041. 

6. Informacja na temat realizacji zadań z zakresu aktywności zawodowej osób z 

niepełnosprawnościami. 

7. Sprawy bieżące. 

8. Wolne głosy i wnioski. 

9. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Komisji. 

10. Zakończenie posiedzenia Komisji. 

Ad. 1 

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba otworzyła obrady posiedzenia Komisji 

i na podstawie listy obecności stwierdziła wymagane quorum.  

W posiedzeniu udział wzięli następujący członkowie Komisji: 

1. Joanna Rduch-Kaszuba  – Przewodnicząca Komisji, 

2. Marek Tumułka – Wiceprzewodniczący Komisji,  

3. Leszek Bednorz, 

4. Barbara Chrobok, 

5. Marek Hawel. 

 

Nieobecny był Pan Witold Mandrysz.  

 

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Ponadto w posiedzeniu uczestniczyli: 
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1. Dyrektor Zakładu Aktywności Zawodowej Zakładu Usług Pralniczych w Wodzisławiu 

Śląskim Pan Dezyderiusz Szwagrzak,  

2. Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Wodzisławiu Śląskim Pani 

Aleksandra Witoszek, 

3. Członek Zarządu Pan Arkadiusz Skowron, 

4. Skarbnik Powiatu Pan Mariusz Rakowski.  

Ad. 2  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zaproponował wprowadzenie do 

porządku obrad punktu dotyczącego wydania opinii do projektu uchwały Rady Powiatu 

Wodzisławskiego w sprawie udzielenia dotacji celowej Szpitalowi Powiatowemu 

w Wodzisławiu Śląskim, jako punkt 3b) oraz zmiany uchwały Rady Powiatu Wodzisławskiego 

Nr LVI/560/2023 z dnia 19 grudnia 2023 roku w sprawie budżetu Powiatu Wodzisławskiego 

na 2024 rok wraz z załącznikami, jako punkt 3c). Pozostałe punkty otrzymują numerację 

kolejną. 

Wobec powyższego proponowany porządek obrad przedstawia się następująco: 

1. Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie prawomocności obrad. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Wydanie opinii do projektów uchwał Rady Powiatu Wodzisławskiego w następujących 

sprawach: 

 a) podziału środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych na 

realizację zadań z zakresu rehabilitacji zawodowej i społecznej osób niepełnosprawnych, 

 b)  udzielenia dotacji celowej Szpitalowi Powiatowemu w Wodzisławiu Śląskim, 

 c) zmiany uchwały Rady Powiatu Wodzisławskiego Nr LVI/560/2023 z dnia 19 grudnia 2023 

roku w sprawie budżetu Powiatu Wodzisławskiego na 2024 rok wraz z załącznikami. 

4. Przedstawienie oraz wydanie opinii do projektu budżetu Powiatu Wodzisławskiego na 

2025 rok. 

5. Przedstawienie oraz wydanie opinii do Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2025-

2041. 

6. Informacja na temat realizacji zadań z zakresu aktywności zawodowej osób z 

niepełnosprawnościami. 

7. Sprawy bieżące. 

8. Wolne głosy i wnioski. 

9. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Komisji. 

10. Zakończenie posiedzenia Komisji. 

 

Komisja w głosowaniu jednogłośnie przyjęła proponowany porządek obrad posiedzenia wraz 

ze zmianami, przy 5 głosach za, bez głosów wstrzymujących się, bez głosów przeciwnych 

i Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba przystąpiła do jego realizacji.  
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Ad. 3  

a) Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek przedstawiła projekt uchwały Rady Powiatu 

Wodzisławskiego w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji 

Osób Niepełnosprawnych na realizację zadań z zakresu rehabilitacji zawodowej 

i społecznej osób niepełnosprawnych. Projekt uchwały wraz z uzasadnieniem stanowi 

załącznik nr 2 do protokołu.  

Radny Pan Leszek Bednorz zapytał kto może ubiegać się o środki jeżeli chodzi o sprzęt 

rehabilitacyjny.   

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że środki przekazane na to zadanie to 

kwota 53 790,17 zł. Złożonych wniosków w tym zadaniu było 623, w tym 405 wniosków 

dofinansowanych pozostałe 218 niedofinansowane i z pośród tych wniosków oczywiście 

jeżeli beneficjenci potwierdzą, będzie dofinansowanie. Dodała, że patrząc na tę kwotę 

zostanie dofinansowanych około 20-25 wniosków.      

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zauważyła, że niedofinansowanych 

wniosków jest 218. Planowana ilość dofinansowań 20-25 wniosków, czyli zostanie około 198 

wniosków. Ponadto wiele jest innych zadań niedofinansowanych dlatego nawet gdyby 

otrzymano większe środki z PFRON to nadal będzie brakować.   

Komisja w głosowaniu jednogłośnie wydała pozytywną opinię do powyższego projektu 

uchwały przy 5 głosach za, bez głosów przeciwnych, bez głosów wstrzymujących się. 

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba poprosiła, aby w tym punkcie Dyrektor 

PCPR omówiła i krótko zrelacjonowała odpowiedź na wniosek dotyczący rozpoznania potrzeb 

programu Opieki Wytchnieniowej całodobowej w Powiecie.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że na ostatnim posiedzeniu Komisji 

Zdrowia i Pomocy Społecznej zwrócono się o to, aby dokonać analizy potrzeb w zakresie 

opieki wytchnieniowej w formie całodobowej. Poinformowała, że dotąd Powiatowe Centrum 

Pomocy Rodzinie realizowało Program „Opieki Wytcheniowej” wyłącznie w formie opieki 

dziennej. Natomiast po ostatniej Komisji zgodnie z sugestiami przygotowano ankietę 

diagnozującą potrzeby w zakresie opieki wytchnieniowej. Wyjaśniła, że po ogłoszeniu naboru 

wniosków na realizację Programu „Opieka Wytchnieniowa” zgodnie z obowiązkiem 

informacyjnym wynikającym z Programu na stronie internetowej Powiatu została 

umieszczona informacja o ww. naborze. W wyniku opublikowanej informacji osoby 

zainteresowane wzięciem udziału w Programie nawiązały kontakt telefoniczny bądź też 

osobisty z pracownikami. Dodała, że były oczywiście pytania o formę dzienną. Natomiast 

w wyniku przeprowadzonej ankiety, w której były już pytania o wybór formy dziennej czy 

całodobowej, zdiagnozowano zapotrzebowanie na 27 osób w formie dziennej oraz 26 osób 

w formie całodobowej. Następnie powiedziała, że w przestawionej odpowiedzi dokonano 

podziału usług opieki wytchnieniowej w formie pobytu całodobowego oraz dziennego ze 

względu na miejsce świadczenia usługi tj. w miejscu zamieszania czy poza miejscem 

zamieszkania. Ponadto w zestawieniu tabelarycznym przedstawiono zapotrzebowanie  
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ośrodków pomocy społecznej z terenu Powiatu odnośnie realizacji Programu „Opieka 

wytchnieniowa” w 2024 roku oraz planów na 2025 rok. Poinformowała, że 6 ośrodków 

realizuje opiekę wytchnieniową w formie całodobowej, a tylko cztery ośrodki realizują 

opiekę wytchnieniową w formie dziennej.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba powiedziała, że nie zgodziła by się co do 

20 osób w przypadku opieki dziennej w Radlinie, jednak to nie jest decyzja Dyrektora PCPR.  

Dodała, że z informacji jakie posiada dotyczy to jednak opieki całodobowej.   

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że w przypadku Radlina wynika 

zapotrzebowanie na 20 osób w formie opieki dziennej oraz 3 osoby na opiekę całodobową. 

Dodała, że trudno jej się odnieść do tej informacji ponieważ są to dane, które pozyskano.   

Poinformowała, że oprócz ankiety zorganizowano spotkanie z ośrodkami pomocy społecznej, 

które realizują to zadanie w gminie. Wyjaśniła, że stąd wynikają pozyskane informacje co do 

formy, sposobu realizacji, a także podmiotów realizujących to zadanie.   

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba dodała, że ma również wątpliwość co do 

Rydułtów. Powiedziała, że z informacji jakie posiada zapotrzebowanie na opiekę 

wytchnieniową wynosi 20 osób.   

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok stwierdziła, że dane są rozbieżna na poziomie gminy, 

a nie na poziomie pozyskanych informacji. Dodała, że przed posiedzeniem Komisji również 

kontaktowała się z gminami i podano jej inne dane.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek zauważyła, że trudno to zweryfikować. Następnie 

powiedziała, że miała nadzieję, iż wykonanie ankiety pozwoli zweryfikować dane 

z informacjami jakie posiada. Zauważyła, że PCPR realizuje od początku, czyli od 2019 roku 

jako jedno z niewielu Program „Opieka Wytchnieniowa” w formie dziennej i jest z tego 

powodu dumna. Dodała, że spośród 36 powiatów, 10 powiatów realizuje w ogóle opiekę 

wytchnieniową.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba powiedziała, że cieszy się, iż cokolwiek 

się dzieje dla osób z niepełnosprawnościami, ale chciałaby żeby tego było więcej. Stwierdziła, 

że pewne rzeczy ograniczają, ale dla niej najważniejsze jest to, że zaczęło się coś dziać, 

a także to, że osoby się zgłaszają.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że wspólnie z gminami nadal będą 

uzgadniane potrzeby w tym zakresie. Następnie poinformowała, że jest już dostępny 

generator wniosków. Zasygnalizowała, że nie wszystkie gminy chcą realizować opiekę 

wytchnieniową w formie opieki dziennej. Dodała, że był postulat, aby przejął to Powiat 

z uwagi na posiadane już doświadczenie w tym zakresie. W związku z powyższym 

poinformowała, że Powiat na pewno będzie realizował Program „Opieka Wytcheniowa” 

w formie opieki dziennej, ma nadzieję, że w dużo większej skali, jeżeli otrzyma środki. 

Natomiast co do opieki całodobowej biorąc pod uwagę ankiety teoretycznie jest do tego 

wskazanie, jednak Program „Opieka Wytchnieniwa” jest również realizowany przez 
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stowarzyszenia. Dodała, że podmioty te będą się ubiegać o środki i wypełnią w pewnym 

zakresie niszę potrzeb osób z niepełnosprawnościami.        

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba stwierdziła, że PCPR jako jednostka 

samorządu terytorialnego otrzymuje środki w pierwszej kolejności i w większej ilości. 

Zauważyła, że to co nie zostanie zrealizowane przez jednostki publiczne rozdzielane jest na 

stowarzyszenia. Dodała, że pamięta sytuację kiedy ośrodki publiczne otrzymały środki zaś 

stowarzyszenia nie dostały ani jednego miejsca. Ponadto powiedziała, że należy pamiętać, iż 

ustawowym obowiązkiem powiatu jest opieka nad osobami z niepełnosprawnościami. Jej 

zdaniem jako osoby pochodzącej z tego środowiska powinno się realizować opiekę 

całodobową. Dodała, że na początek mówi o niewielkiej ilości dlatego, że w tym momencie 

jeżeli będą zbierane wnioski będzie wiedza na temat faktycznego zapotrzebowania. 

Poinformowała, że rozmawiała z Urzędem Wojewódzkim. Z informacji jakie pozyskała jeżeli 

zostanie złożony wniosek np. na 30 osób, a wykorzysta się 10 miejsc, to w następnym roku 

skoro wykorzystano 10 miejsc to też tych 10 miejsc Powiat otrzyma.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że jeżeli będzie taki sam podział dla 

województw w następnym roku.   

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba powiedziała, że nawet jeżeli będzie 

zaopiekowana 1 osoba, 5 czy 10 to zawsze to są zaopiekowane osoby potrzebujące. Dodała, 

że nie unikałaby tematu opieki wytchneiniowej całodobowej ponieważ jest taka potrzeba 

w powiecie wodzisławskim. Stwierdziła, że środowisko potrzebuje opieki wytchnieniowej 

całodobowej i dobrze gdyby PCPR to koordynował.      

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że PCPR postara się to koordynować. 

Dodała, że na bieżąco będą wymieniane informacje. Zauważyła, że po zaakceptowaniu 

wniosków złożonych w województwie nastąpi istotna koordynacja ponieważ wówczas będzie 

informacja o faktycznie pozyskanych środkach. Wspomniała, że w przypadku Programu 

„Asystent osobisty osoby z niepełnosprawnością” środki zostały obcięte i podejrzewa, że 

w przypadku Programu „Opieka Wytchnieniowa” może być podobna sytuacja. Powtórzyła, że 

koordynacja nastąpi po uzyskaniu informacji o pozyskanych środkach ponieważ wówczas 

każda z gmin będzie wiedziała w jakie formie i w jakiej liczbie może realizować Program 

„Opieka Wytchnieniowa”.     

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba powiedziała, że należy pamiętać również 

o tym, że jeżeli zostają miejsca można podpisać umowę z innymi powiatami, którym brakuje 

miejsc. Dodała, że jej zdaniem nie będzie tych miejsc brakowało, ale gdyby taka sytuacja 

nastąpiła jest możliwość współpracy z gminami na tym podłożu jak i z innymi powiatami. 

Zauważyła, że nie jest obligatoryjne zabezpieczenie wyłącznie mieszkańców powiatu 

wodzisławskiego. Dodała, że jej zdaniem jeżeli środki nie zostaną do końca wykorzystane to 

zarówno Racibórz, Jastrzębie-Zdrój czy też inne dalsze miasta czy powiaty będą skore do 

współpracy.  



Strona 6 z 10 

 

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok zauważyła, że na ostatnim posiedzeniu Komisji Zdrowia 

i Pomocy Społecznej wspomniała o tym żeby forma całodobowa nie wykluczała formy 

dziennej i odwrotnie. Zapytała czy jest to uwzględnione. Zauważyła, że ankieta zawierała 

pytanie co preferujesz. Stwierdziła, że jeżeli miałaby zdecydować co preferuje to wybrałaby 

opiekę dzienną ponieważ jest ona w większym spektrum jeśli chodzi o cały rok. Natomiast 

uważa, że osoby nawet wybierając opiekę dzienną mogą być w takie sytuacji, że z opieki 

całodobowej będą musiały skorzystać np. w sytuacji wyjazdu czy pobytu w szpitalu.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek odpowiedziała, że będzie taka możliwość. 

Wyjaśniła, że w tym momencie jeżeli przychyla się do realizowania zarówno opieki dziennej 

jak i całodobowej nie będzie problemu. Dodała, że wcześniej wniosek był wyłącznie na 

opiekę w formie dziennej.  

Wicestarosta Pani Barbara Chrobok poprosiła, aby wziąć to pod uwagę. Dodała, że można 

zrobić zapis, iż w pierwszej kolejności obsługiwani są ci którzy nie mają opieki dziennej.   

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zauważyła, że zapis ten już wynika 

z Programu. Wyjaśniła, że w pierwszej kolejności brane są pod uwagę te osoby, które nie 

mają żadnego wsparcia a pozostałe później.  

Członek Zarządu Pan Arkadiusz Skowron wspomniał, że planował pulę na nieprzewidziane 

przypadki, które mogą się zdarzyć w ciągu roku, jednak wniosek, który jest modyfikowany 

w generatorze nakazuje dokładny opis uczestnika co wyklucza pewną pulę, którą można 

zostawić.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że będzie jakiś margines ponieważ 

wniosek nie opisuje z imienia i nazwiska tylko wskazuje uczestnika, zaś szczegółowe 

informacje dotyczą formy wsparcia oraz wskazania miejsca świadczenia usługi. Dodała, że są  

jakieś możliwości, jednak co do zasady Program jest skonstruowany pod konkretne osoby.   

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba odniosła się do ankiety i zapytała co 

oznacza pytanie „czy jest Pan/Pani aktualnie objęty/a wsparciem w formie usług 

opiekuńczych/specjalistycznych usług opiekuńczych/usług obejmujących analogiczne 

wsparcie”.  Zauważyła, że pytanie to jest problematyczne dla opiekunów osób 

z niepełnosprawnością.    

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że pytanie to jest wymogiem 

wynikającym z Programu „Opieka Wytchneiowa”. Wyjaśniła, że dotyczy to osób objętych 

takim poziomem wsparcia, czyli specjalistyczną usługą opiekuńczą lub usługą obejmującą 

analogiczne wsparcie czyli usługą opiekuńczą. Dodała, że osoby korzystające z usług 

opiekuńczych gminy wiedzą, że je mają.   

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zapytała czy osoba która ma np. 

sąsiedzką pomoc bądź rehabilitację domową podlega pod te usługi.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek odpowiedziała, że nie.  
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Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zauważyła, że takie pytania były do niej 

kierowane ponieważ osoby wypełniające ankietę tego nie wiedziały. Zasugerowała, aby 

w przyszłości jeżeli będą takie ankiety przeprowadzane były one bardziej czytelne dla 

opiekunów.       

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek odpowiedziała, że weźmie pod uwagę sugestie 

Radnej. Następnie powtórzyła, że pytanie to jest wymogiem, jednak niewiele wnosi do celu 

tej ankiety, gdyż ankieta służyła pozyskaniu informacji dotyczącej preferowanych form 

wsparcia w ramach Programu.   

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zapytała czy można się spodziewać, że 

będzie składany wniosek o opiekę całodobową.   

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek odpowiedziała, że raczej tak.   

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zapytała czy zostały już podjęte decyzje 

w zakresie realizacji Programu, czy będzie realizowany we własnym sumpcie czy zlecony 

stowarzyszeniom.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek odpowiedziała, że opiekę całodobową planuje się 

przekazywać podmiotom.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zapytała kiedy nastąpi rozstrzygnięcie.  

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że wniosek należy złożyć do 27 

listopada br. zaś rozstrzygnięcie nastąpi jeśli dobrze pamięta miesiąc później.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba stwierdziła, że na początku stycznia 

będą już jakieś informacje.    

Dyrektor PCPR Pani Aleksandra Witoszek powiedziała, że od 3 lat założenie jest takie żeby 

Program został realizowany jak najszybciej w celu zapewnienia kontynuacji dla osób 

korzystających z Programu.  Dodała, że podobnie jest w asystenturze więc podejrzewa, że 

w styczniu będzie już coś wiedzieć.   

b) Skarbnik Powiatu Pan Mariusz Rakowski przedstawił projekt uchwały Rady Powiatu 

Wodzisławskiego w sprawie udzielenia dotacji celowej Szpitalowi Powiatowemu 

w Wodzisławiu Śląskim. Projekt uchwały wraz z uzasadnieniem stanowi załącznik nr 3 

do protokołu.  

Brak głosów w dyskusji.  

Komisja w głosowaniu jednogłośnie wydała pozytywną opinię do powyższego projektu 

uchwały przy 5 głosach za, bez głosów przeciwnych, bez głosów wstrzymujących się. 

c) Skarbnik Powiatu Pan Mariusz Rakowski przedstawił projekt uchwały Rady Powiatu 

Wodzisławskiego w sprawie zmiany uchwały Rady Powiatu Wodzisławskiego Nr 

LVI/560/2023 z dnia 19 grudnia 2023 roku w sprawie budżetu Powiatu 
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Wodzisławskiego na 2024 rok wraz z załącznikami. Projekt uchwały wraz 

z uzasadnieniem stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  

Brak głosów w dyskusji.  

Komisja w głosowaniu jednogłośnie wydała pozytywną opinię do powyższego projektu 

uchwały przy 5 głosach za, bez głosów przeciwnych, bez głosów wstrzymujących się.  

Ad. 4 

Skarbnik Powiatu Pan Mariusz Rakowski przedstawił projekt uchwały w sprawie budżetu 

Powiatu Wodzisławskiego na 2025 rok wraz z załącznikami. Projekt uchwały wraz 

z uzasadnieniem stanowi załącznik nr 5 do protokołu. Prognoza kwoty długu i spłat 

zobowiązań na lata 2025-2041 stanowi załącznik nr 6 do protokołu. Ponadto Skarbnik 

Powiatu przedstawił prezentację multimedialną, która stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zapytała czy subwencja ogólna obejmu 

również subwencję oświatową.  

Skarbnik Powiatu Pan Mariusz Rakowski odpowiedział, że nie obejmuje. Wyjaśnił, że 

w poprzednio obowiązującym stanie prawnym otrzymywano część oświatową subwencji 

natomiast w tej chwili środki na finansowanie oświaty będą brane z ogólnego podatku CIT 

i PIT. Zauważył, że jest to główne źródło finansowania jednostek samorządu terytorialnego.   

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba powiedziała, że obawia się Oświaty 

ponieważ podobna sytuacja była ze Szpitalem. Wspomniała, że do momentu kiedy na 

wypłaty pracowników były pieniądze znaczone wszystko było poukładane natomiast 

w momencie przeniesienia tego w jedną pulę pojawił się problem i myśli, że z Oświatą będzie 

podobnie.    

Radny Pan Leszek Bednorz odniósł się do planowanej kwoty dofinansowania Szpitala z tytułu 

straty. Zapytał ile przewiduje się w budżecie na ten cel.  

Skarbnik Powiatu Pan Mariusz Rakowski odpowiedział, że nie ma obowiązku pokrywania 

straty Szpitala. Wyjaśnił, że w momencie wejścia w życie ustawy o działalności leczniczej 

wprowadzono obowiązek dla jednostek samorządu terytorialnego pokrycia wyniku ujemnego 

samodzielnego publicznego zakładu opieki zdrowotnej albo podjęcia decyzji 

o przekształceniu jego w inną formę organizacyjną, jednak ten przepis został uchylony. Dodał, 

że jeżeli chodzi o Szpital zaplanowane są tylko wydatki związane z centralną sterylizatornią.    

Komisja w głosowaniu jednogłośnie wydała pozytywną opinię do powyższego projektu 

uchwały przy 4 głosach za, bez głosów przeciwnych, 1 głos wstrzymujący się. 

Ad. 5 

Skarbnik Powiatu Mariusz Rakowski przedstawił projekt uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2025 – 2041. Projekt uchwały wraz z uzasadnieniem stanowi 

załącznik nr 8 do protokołu.  

Brak głosów w dyskusji.  
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Komisja w głosowaniu jednogłośnie wydała pozytywną opinię do powyższego projektu 

uchwały przy 4 głosach za, bez głosów przeciwnych, 1 głos wstrzymujący się. 

Ad. 6   

Dyrektor Zakładu Aktywności Zawodowej Zakładu Usług Pralniczych w Wodzisławiu Śląskim 

Pan Dezyderiusz Szwagrzak przedstawił informację na temat realizacji zadań z zakresu 

aktywności zawodowej osób z niepełnosprawnościami. Informacja stanowi załącznik nr 9 do 

protokołu.  

Ponadto Dyrektor ZAZ Pan Dezyderiusz Szwagrzak poinformował, że ubiegał się o dodatkowe 

środki z Urzędu Marszałkowskiego i 7 listopada br. podpisał aneks. Powiedział, że pozyskano 

na działalność na ten rok 850 000 zł, które zostaną przeznaczone m.in. na remont 

w Zakładzie, a także zakup nowego samochodu do przewozu osób z niepełnosprawnością.   

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zapytała czy do samochodu jest 

przewidziana dotacja Powiatu.  

Dyrektor ZAZ Pan Dezyderiusz Szwagrzak powiedział, że na dzień dzisiejszy nie jest 

przewidziana.  

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba poprosiła o przedstawienie jak wygląda 

zatrudnienie i rekrutacja osób z niepełnosprawnościami, czy jest duże zainteresowanie oraz 

jaka jest rotacja.   

Dyrektor ZAZ Pan Dezyderiusz Szwagrzak powiedział, że jeżeli chodzi o kwestie zatrudnienia 

największy problem jest z zatrudnieniem osób ze znacznym stopniem niepełnosprawności. 

Na dzień dzisiejszy jest tylko jedna osoba chętna do pracy w Zakładzie natomiast nie ma 

chętnych osób ze znacznym stopniem niepełnosprawności zarówno w Urzędzie Pracy, PCPR 

czy na Warsztatach Terapii Zajęciowej. Następnie poinformował, że ustawodawca narzucił 

limit, wskazując, że należy zatrudniać większą liczbę osób ze znacznym stopniem 

niepełnosprawności. Zauważył, że ustawa o rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz 

zatrudnianiu osób niepełnosprawnych jest z 1997 roku zaś w latach późniejszych została 

wydana ustawa w sprawie zakładów aktywności zawodowej. Zauważył, że wtedy było inaczej. 

Obecnie jest bardzo dużo osób z umiarkowanym stopniem niepełnosprawności z depresją 

i chorobami pokrewnymi. Stwierdził, że powinny zmienić się zapisy żeby móc zatrudniać 

w Zakładach więcej osób z umiarkowanym stopniem niepełnosprawności z chorobą 

psychiczną bądź upośledzeniem umysłowym, bo tego na pewno potrzeba. Poinformował, że 

do Zakładu zgłasza się dużo osób z umiarkowanym stopniem niepełnosprawności, gdzie na 

dzień dzisiejszy limit jest wykorzystany i Zakład nie może przyjąć ani jednej osoby więcej. 

Wyjaśnił, że przepisy są bezwzględne i teoretycznie gdyby Zakład nie spełniał wymogów przez 

jeden dzień to Wojewoda, który sprawuje nadzór  nad wskaźnikami, powinien cofnąć statut 

Zakładowi i w tym momencie Marszałek wycofa wszystkie środki. W konsekwencji Powiat 

musiałby zwrócić środki. Wspomniał, że była już sytuacja w której osoba ze znacznym 

stopniem niepełnosprawności wypowiedziała umowę i pojawił się problem czy uda się 

znaleźć osobę na jej miejsce. Powiedział, że może zawnioskować do Wojewody o to, że przez 

trzy miesiące Zakład nie będzie spełniać limitów, tylko to jest taki wentyl bezpieczeństwa 
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w momencie kiedy o tym wie. Natomiast w sytuacjach niespodziewanych pojawia się 

problem. Stwierdził, że przepisy są nieżyciowe. Jednak Zakład funkcjonuje od 2008 roku 

i radzi sobie. Następnie powiedział, że dla pracowników jest to jedyny i wyjątkowy Zakład, 

ponieważ w związku ze zmianą przepisów zakłady chronione, które dotychczas funkcjonowały 

zaczęły się likwidować. Wyjaśnił, że zmieniły się przepisy i PFRON zaczął płacić pracodawcom 

na otwartym rynku nie za osobę niepełnosprawną tylko dofinansowanie wypłacane jest 

w wysokości zależnej od stopnia niepełnosprawności pracownika. Następnie powiedział, że 

Zakład zapewnia pracownikom pomoc radcy prawnego, a także przygotowuje ich i pomaga 

znaleźć pracę na otwartym rynku pracy. Powiedział także, że powiat wodzisławski jest jedyny 

jeżeli chodzi o kwestię rehabilitacji ponieważ zapewnia osobom z niepełnosprawnościami 

pełną rehabilitację. Zauważył, że Powiat posiada szkołę specjalną, po szkole osoba może trafić 

do Ośrodka Wsparcia np. w Połomii czy do Ośrodka Wsparcia „Perła” następnie może udać 

się do Warsztatów Terapii Zajęciowej w Wodzisławiu Śląskim bądź w Gorzycach później jak 

jest na tyle zrehabilitowana społecznie zostaje zatrudniona w Zakładzie i z Zakładu może 

trafić na otwarty rynek. Stwierdził, że Powiat może pochwalić się pomocą społeczną, która 

jest przemyślana i zapewniona na każdym etapie.  

Komisja zapoznała się z powyższą informacją.  

Ad. 7  

Komisja zapoznała się z odpowiedzią na wniosek dotyczący rozpoznania potrzeb programu 

Opieki Wytchnieniowej całodobowej w Powiecie. Odpowiedź stanowi załącznik nr 10 do 

protokołu.  

Ustalono termin kolejnego posiedzenia Komisji na dzień 11 grudnia 2024 roku o godz. 15:00 

w Sali narad Starostwa Powiatowego w Wodzisławiu Śląskim, przy ulicy Bogumińskiej 2.  

Ad. 8 

Nie odnotowano.  

Ad. 9  

Komisja w głosowaniu jednogłośnie przyjęła protokół z poprzedniego posiedzenia Komisji, 

przy 5 głosach za, bez głosów przeciwnych, bez głosów wstrzymujących się. 

Ad. 10 

Przewodnicząca Komisji Pani Joanna Rduch-Kaszuba zamknęła posiedzenie Komisji. 

 

Protokołowała: 

Patrycja Wolska  

Przewodnicząca Komisji  

Zdrowia i Pomocy Społecznej  

 Joanna Rduch-Kaszuba  
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